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غلامرضا زوزنی|  « چريكه بهرام» عنوان فيلمى 
است كه اين روزها در گروه «هنروتجربه» اكران 
مى شود؛ مستندى درباره استاد بهرام بيضايى 
كه آن را فرشــيد قلى پــور، كارگردانى و تهيه  

كرده است. 
نام «چريكه بهرام» مخاطب را به ياد «چريكه 
تارا» اثــر ماندگار بهرام بيضايــى مى اندازد اما 
محتــواى اين فيلــم هيچ نقطه مشــتركى با 
«چريكه تــارا»  ندارد و دربــاره زندگى هنرى 

بهرام بيضايى است.
در شــنبه هاى هنروتجربــه مشــهد كه اين 
هفته در پرديس ســينمايى هويزه برگزار شد، 
علاقه مندان و دانشــجويان ســينما به همراه 
قلى پور، فيلم مستند « چريكه بهرام» را تماشا 

كردند و به گفت وگو درباره آن نشستند.
«چريكه بهــرام» نخســتين فيلــم بلند اين 
فيلم ساز تهرانى اســت كه بعد از توليد چندين 
فيلم كوتاه مستند و داستانى، دست به ساخت 

آن زده است.
اين فيلم مستند كه در سال1397 توليد شده 
است، شامل تصاويرى از فيلم ها و آثار بيضايى 
اســت كه لا به لاى آن، جمعى از سينما گران و 
صاحب نظران درباره اين فيلم ســاز نامى ايران 

صحبت مى كنند.
اين فيلــم، در روزهاى جمعــه(12/9)، 

پنجشنبه(12/15) و يكشنبه(12/25) 
در پرديس ســينمايى هويزه اكران 
خواهد شــد كه درصورت بازگشايى 
ســينماها، تــا زمان هاى يادشــده 

مى توانيد به تماشاى آن بنشينيد.
در ادامه، گزارشــى از جلسه 

نقــد و بررســى فيلم و 
گپ وگفت بــا قلى پور 

خواهد آمد.

 برای بهرام
ن  ســتا و د سينما
شــاهد  تابه حــال 
فيلــم  چنديــن 
مستند درباره جهان 
سينمايى هنرمندانى 
مرحــوم  همچــون 
عباس كيارســتمى و 
اصغر فرهادى و ابراهيم 
نــد  بوده ا حاتمى كيــا 
كه تعــدادى از آن ها در 
سينما و تلويزيون نمايش 
داده شــده اســت، حتى 

اگر حافظه سينمايى شــان يارى كند، شــايد 
ويدئوهايى را كه به صــورت كليپ درباره بهرام 
بيضايى سرهم شــده بود، به ياد بياورند اما اين 
نخستين فيلمى اســت كه به طور مستقل و با 
سروشــكلى مســتند درباره اين استاد سينما 
اكران مى شــود و به دليل همين مى توان گفت 

تماشاى آن مغتنم است.
بيننده در فيلم، ســيرى در آثار بهرام بيضايى 
مى كند كــه صاحب نظران، تاثيــر هركدام را 
بر سينما و اجتماع بررســى مى  كنند؛ افرادى 
همچون شهلا لاهيجى، فاطمه معتمدآريا، على 
دهباشــى، مجيد برزگر، مجيد مظفرى، داوود 
فتحعلى بيگــى، رضا بابك، كــوروش نريمانى 
و افشين هاشمى جزو كســانى هستند كه در 
اين فيلم دربــاره همكارى خود بــا بيضايى و 
ظرافت ها و ويژگى هاى كارى و اخلاقى او سخن 

مى گويند.
 آن ها سررشته كلام را با «آرش» كه او در جوانى 
تاليف كرده است، شروع مى كنند و در ادامه به 
«نمايش در ايران» مى رسند و بعد از آن، درباره 
«چريكه تــارا»، «رگبار»، «مــرگ يزدگرد»، 
«سگ كشــى»، «مســافران» و «وقتى همه 

خوابيم» سخن مى گويند.

 فیلم ساز کم سن وسال
فرشــيد قلى پور كــه دانش آموخته 
دانشــگاه هنر تهران اســت، در اين 
جلســه گفت از زمان آشنايى اش با 
سينما، مجذوب ســينماى بيضايى 
شده است: «سال76 درميان منابعى 
كه براى كنكور هنر مطالعه مى كردم، 
با كتاب «نمايش در ايران» آشنا شدم 
و پــس از آن رفته رفتــه مجذوب 
شخصيت بيضايى شدم. از همان جا 
بود كه فهميدم اين فرد، ويژه است 
و بايد بيشتر از اين ها روى آثار او 

متمركز شوم.»
او گفت كه اين فيلم مستند را 
با اين رويكرد ساخته است كه 
سينمادوســتان را با جهان 
بيضايى آشنا كند: «بعد از 
مطالعه تاليفات و تماشــاى 
فيلم ها و تئاتر هايش، احساس 
كردم علاقــه اى در مــن به اين 
هنرمند وجود دارد. در ســال95 
كتابى نوشــتم با عنوان «كاوش 
در سينما و تئاتر بهرام بيضايى» 
و بعد از آن «بهرام نوشــت» را آماده 

چاپ كردم كه هر دو اين كتاب ها را به دســت 
استاد رســاندم و او هم ابراز لطف كرد. همين 
موضوع، باعث ايجــاد انگيزه در من براى توليد 

يك مستند شد.»
قلى پور براى توليد اين مستند با افراد مختلفى 
صحبت كرده است تا شايد بتواند پاى آن ها را 
نيز به مستند باز كند، اما بعضى از آن ها كه اتفاقا 
افراد سرشناسى نيز هستند، حاضر به همكارى 
با اين كارگــردان جوان نشــده اند: «خيلى ها 
به خاطر اينكه من از نگاه آن ها سن كمى داشتم، 
پاى كار نمى آمدند. آن ها توقع داشــتند كسى 
كه درباره اين استاد سينما مستندى مى سازد، 
سن وسال دار و سردوگرم روزگار چشيده باشد.»

 هدف دوگانه
او در پاسخ به اين سوال شهرآرا كه چرا در خط 
روايت فيلم مستند به يكى از جنبه هاى كارى 
بهرام بيضايى نپرداخته است، گفت: بابت اين 
جامعيــت دو هدف درنظر داشــتم؛ اول اينكه 
خواستم آن هايى كه با سينماى او آشنا هستند، 
از تماشاى اين فيلم خســته نشوند. دوم اينكه 
مى خواســتم دريچه اى براى آشنايى آن هايى 
كه از اين سينماگر شناختى ندارند، باز كنم، از 
همين رو سعى كرديم كار را براساس سينماى 
اســتاد بيضايى پيش ببريم؛ چراكه او به قدرت 
تصوير ايمــان دارد و اين بــاور را در فضاهاى 

مختلف با عبارت «ايمان به قــدرت تصوير»، 
بيان كرده اســت. دركنار اين موضوع به تئاتر 
و پژوهش هاى ادبى هنرى او اشاره كرديم و در 

بخشى هم به تاليفاتش پرداختيم.

 زندگی با جهان بیضایی
مستند ســازان فراوانى با توليــد فيلم درباره 
بزرگان سينما، نام ونشانى در سينما به دست 
آورده اند. سرآمد آن ها نيز فيلم سازانى هستند 
كه درباره مرحوم كيارســتمى آثــارى توليد 
كرده اند. اين جريان فيلم ســازى اين شائبه را 
ايجاد مى كند كه بعضى براى ورود به ســينما 
و دنياى فيلم ســازى از اين شــيوه استفاده 
مى كنند. قلى پور در پاسخ به اين مسئله گفت: 
آن هايى كه با اين نيت وارد فضاى توليد فيلم 
مى شــوند، اندكند اما افرادى كه اين دســت 
از فيلم ها را مى ســازند، غالبــا به خاطر علاقه 
شخصى شــان اســت. من در همه فيلم هاى 
كوتاهم ردى از بهرام بيضايى به جا گذاشته ام. 
اين اتفاقى اســت كه در زندگى من نيز جارى 
است و زندگى ام را با آن پرورانده ام. كسى كه 
اين زيست را نداشته باشد، نمى تواند پرداخت 
درستى در فيلمش داشــته باشد. آن دسته از 
فيلم هايى كه درباره فيلم سازهاى بزرگ كشور 
ساخته مى شود، اگر از اين روح تهى باشد، به 

جايى نمى رسد. 

زندگی با سینما

زیستن با فیلم های بیضایی
گزارشی از جلسه نقد و بررسی  فیلم « چریکه بهرام» ساخته فرشید قلی پور

گزارش

غزاله حسین پور| شهر همگان، چنان  كه از ظاهر 
اين تركيب برمى  آيد، شهرى است كه به همه 
شهروندان تعلق دارد. به عبارتى، در چنين 
شهرى همه آحاد بايد به آن احساس تعلق كنند 
تا در پى اين تعلق، تعهد را نيز در خود احساس 
كنند. اين امر، مسئوليت پذيرى در قبال جايى 
را كه در آن زندگى مى  كنيم در همه ما ايجاد يا 
حفظ مى  كند تا در امر نگهدارى و سلامت و حتى 
پيشرفت اين محيط، دغدغه  مند و كوشا باشيم. 
اما متوليان و مديران شهر بايد اين نكته مؤكد را 
مدنظر داشته باشند و در طراحى شهر، به «همه» 
شهروندان توجه كنند. بديهى است كه اين 
«همه» كودكان، سالمندان، زنان و معلولان را 
نيز دربرمى گيرد.كتاب «شهر همگان» با چنين 
ديدگاهى با پژوهش و قلم دكتر سيد مهدى 

معينى تأليف شده است.
نشست نقد و بررسى اين كتاب، بعدازظهر شنبه 
اين هفته، به همت كانون هم انديشى معمارى 
مشهد، بنياد چهارطبقه و پژوهشكده ثامن، در 

شهركتاب مشهد برگزار شد.

 شهر باید منعطف و در دسترس باشد

كتاب  مؤلف  معينى،  مهدى  سيد  دكتر 
«شهرهمگان»، در توضيح چگونگى شكل گيرى 
اين اثر گفت: ايده تأليف اين كتاب سال 1385 
در ذهن من شكل گرفت. در آن زمان، همايش 
بزرگى براى مناسب سازى شهر تهران برگزار 
شده بود. محل برگزارى اين همايش يك سالن 
بسيار مجهز در 2 طبقه با 1000 صندلى بود. از 
آنجا كه برخى سخنرانانْ معلول و براى حضور 
در سالن دچار مشكل بودند، جلسه با تأخير 
شروع شد. از همان زمان، اين ايده در ذهن من 
شكل گرفت كه لازم است به بحث شهر همگان 
پرداخته شود. البته براى انتخاب واژه مناسب، 
چندين ماه جست وجو كردم و در نهايت به 

«شهر همگان» رسيدم.
اين مدرس دانشگاه ادامه داد: در اين زمينه، 
بر  مباحثى مانند برخوردارى از فرصت برا
اشتغال، دسترسى به كار، اماكن و حمل و نقل 
عمومى و برطرف كردن موانع معمارانه مورد 
تأكيد است. براى قابل درك شدن بيشتر اين 
مفهوم، بايد اشاره  كنم كه inclusive را به 
فراگيرى و همه شمولى ترجمه كردم اما چون 
اين لغت خيلى مأنوس نبود، شهر همگان را به 
كار بردم. اين عبارت در مقابل شامل نشدن، انزوا 
و طرد شدن قرار دارد. آنچه مسلم است اين است 
كه طراحى فضا به معناى تزيين و آرايش محيط 
نيست. تلاش كردم در اين كتاب اين موضوع را 
انتقال دهم. طراحى براى همگان يعنى اطمينان 
از قابل دسترس بودن محصول. بنابراين از ديد 
برنامه ريزى، تلاش inclusive اين است كه 
صداهايى را كه شنيده نمى شود منتشر كند. 
شهر بايد منعطف و مناسب براى گروه هاى سنى 

مختلف برنامه ريزى شود.
به گفته معينى، كتاب او ديدگاه هاى نظرى، 
سياست ها و ملاحظات طراحى و آماده سازى 
شهر را براى 4 گروه آسيب پذير يعنى كودكان، 
سالمندان، افراد معلول و زنان در بر مى گيرد 
و همچنين به مسائلى چون مديريت بحران 
در شهر همگان مى پردازد. اين پژوهشگر با 

بيان اينكه شهرها محل ثروت، قدرت و منزلت 
اجتماعى هستند و از طرفى محل ترس و تهديد 
نند به شمار آيند، اضافه  و فرصت هم مى توا
كرد: مفهوم شهر همگان در ادبيات جهانى 
بسيار گسترده است، اما به سبب زمان كم و 
محدوديتى كه داشتم، بيشتر روى 3 موضوعى 
تمركز كردم كه مورد تأكيد ادبيات جهانى 
است: دسترسى پذيرى، ايمنى و امنيت و شهرى 

بدون مانع.

  نظارت شایســته ای روی کار طراحان شــهری
نیست

او با انتقاد از وضعيت نظارت بر طراحى هاى 
شهرى گفت: سال هاى اخير مرسوم شده است 
كه تمام كارها را به بخش خصوصى واگذار و به 
محصول كار طراحان توجه كافى نمى كنيم. به 
عبارتى، كسانى كه بايد نظارت شوند، دستگاه 

نظارت را هم 
خدمت  به 
گرفته اند و هر 
چيزى را در 
فضاى عمومى 
معرض  به 
استفاده عموم 
 . ند ر ا مى گذ
بنابراين بايد 

نظارت عمومى بر كار طراحان شهرى صورت 
گيرد تا محصولشان بهبود پيدا كند.

مؤلف كتاب «فرايندهاى توسعه شهرى، طرح ها 
و برنامه ها» شهر همگان را منبعث از شهر پايدار 
دانست و افزود: اين شهر به تفكر در طراحى 
مى پردازد و نيازها و فرم و عملكرد محصول 
مورد استفاده شهروندان را بررسى همه جانبه 
مى  كند. همچنين از نظر روش شناسى به اين 
مى پردازد كه آيا فرايند طراحى بر اساس نياز 
همگان بوده است يا خير. تحقق اين شهر، با يك 
دستورالعمل، مصوبه يا كتاب امكان پذير نيست.
مشاور شهردار مشهد همچنين خاطرنشان 
كرد: متأسفانه به  رغم اينكه در 2 سال اخير 
در مشهد روى اين مبحث كار كرده ام، شوراى 
شهر اين مضمون را به گونه اى ديگر استنباط 
و با مصوبه اى كه در قالب شهر همگان تصويب 

كرده، اين مفهوم را در قالب شهر نبرده است.

 شهرها را مردانه و برای آدم های سالم ساخته ایم
معينى تأكيد كرد: ما شهرها را مردانه و براى 
آدم هاى سالم ساخته ايم. بايد در طراحى، معيار 
را از افراد متوسط فراتر ببريم و رعايت ضوابط 
مناسب سازى ساختمان ها و فضاهاى عمومى 
براى همگان به ويژه ناتوانان، در اولويت قرار 
گيرد. سنجش موفقيت فضاهاى عمومى در 
شهرها در گرو اين است كه چقدر اين فضاها 

منعطف است.
او در بخشى ديگر از صحبت هايش در اين 
نشست گفت: از سال 1990 ميلادى در آمريكا 
قانون حمايت از افراد كم توان در دستوركار 
قرار گرفت. در سال 2005 هم قانون جديدى 
در مجلس انگليس تصويب شد كه تبعيض 
را  معلولان  عليه 
برنـــمى تابيد. در 
ايــران هم از سـال 
1368 ستــــادى 
زير نظـــــر وزير 
كشور به نام ستاد 
مناسب سازى شروع 
به كار كرد. اما اين 
ستاد و مجموعه 
كتاب ها و قوانين 
موجود نتوانسته 
است نيازهاى شهر ما را بهبود ببخشد. تنها 
ضوابط و مقررات كافى نيستند، بلكه بايد آموزش 
كافى و سازوكار ادارى براى طراحان و ناظران 
وجود داشته باشد. پياده ها بايد اجازه داشته 
باشند بى بروبرگرد در سطح صفر زمين بمانند. 
دوران زيرگذر و پل عابر تمام شده است. تا اين 
تفكر اصلاح نشود و شهر براى همگان رويكردى 
را سامان ندهد، امكان اينكه در اين باره وضعيت 

بهتر شود وجود ندارد.
مؤلف كتاب «شهر همگان» در اين پژوهش به 
موضوع كودكان و زنان به طور ويژه پرداخته 
است. به گفته او، امروز مصادره فضاهاى عمومى 
به جايى رسيده كه به ضرر بسيارى از اقشار از 
جمله كودكان تمام شده است: كودكان به 5 
نوع فضا شامل فضاهاى طبيعى، فضاهاى باز، 

فضاهاى جاده اى، فضاهاى مخفى و فضاهاى 
بازى نياز دارند كه اگر اين پيش بينى نشده 
باشد، باعث بيمارى آنان خواهد شد. زنان نيز 
به عنوان شهروندان پنهان خيلى بيشتر از 
مردان به فضاهايى براى امنيت فكرى احتياج 
دارند. نابرابرى جنسيتى در خيلى از فضاهاى 
ما مشهود است و نياز به جداسازى برخى فضاها 

بيش از قبل احساس مى شود.

 همه باید بتوانند به شهرداری پیشنهاد دهند
در ادامه اين نشست، دكتر مرضيه ترابى، طراح 
شهرى و مدرس دانشگاه، در ارتباط با موضوع 
جلسه نكاتى را درباره طراحى شهرى مطرح كرد. 
او گفت: وقتى شهر را جاى تجربه بدانيم، مواجهه 
ما با آن خيلى فرق خواهد كرد. بخش اعظم 
آنچه در مشهد اتفاق مى افتد، روند معكوس 
است. براى نمونه، به جاى ساخت و اختصاص 
ساختمان هاى  براى  متعدد  پاركينگ هاى 
تجارى، به اين فكر نمى شود كه چرا بايد اين 
حجم از ماشين به قلب اجتماعى شهر بروند. ما 
شهر را خودرومحور مى بينيم. اين موضوع فقط 
حذف حق و حقوق پياده نيست. پيامد بدتر آن را 
به اين زودى نمى توان درست كرد و آن تغييرى 
است كه در نگاه جامعه شهروند به شهر اتفاق 
مى افتد. ما داريم تمام شهر را مصرف مى كنيم، 

نه استفاده.
ترابى همچنين ضمن مقايسه فضاى شهرى 
مشهد با برلين كه در آن تحصيل كرده است، 
بيان كرد: وقتى راجع به گروه  هاى اجتماعى 
صحبت مى كنيم، همه گروه ها مدنظر هستند. 
گروه هاى كوچك هم حق دارند از فضاهاى 
شهرى استفاده كنند. تا زمانى  كه توسعه 
سخت افزارى را در شهر فقط در نظر نداريم، به 
نتيجه نمى رسيم. فرايندى كه ما طى كرده ايم 
اين تأثير را روى شهروندان گذاشته است كه 
هر كسى سعى كند سهم بيشترى از اين سفره 
شهرى بردارد و درنتيجه حساسيت عمومى ما 
پايين بيايد. وقتى درباره شهر همگان صحبت 
مى كنيم، بايد سازوكارى در نظام مديريت 
شهرى وجود داشته باشد كه هركس بتواند 
وارد شهردارى شود و پيشنهاد يا ايده خود را به 

مسئولان آن برساند. 

صداهایی که شنیده نمی شود
انتقاد سید مهدی معینی در نشست بررسی کتاب «شهر همگان» از  وضعیت نظارت بر طراحی های شهری 
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ورشــان|  با بازى در نقش مش قاســم 
«دايى جــان ناپلئون»، نامــش را در ياد 
و خاطــر سينمادوســتان حــك كرد و 
ديالوگ معروفش در ايــن فيلم پس از 
گذشت بيش از 40ســال هنوز هم تازه 
و شــنيدنى اســت. پرويز فنى زاده عمر 
كوتاهى داشــت. او اســفند1358 و در 
چهل ودوســالگى به دليل بيمارى كزاز 
از دنيا رفــت اما در انــدك زمان حيات 
هنرى خود، آثار ماندگارى از خود برجاى 
گذاشــت، به طورى كه كمتركسى(اگر 
به تماشــاى آثارى كه فنى زاده در آن ها 
بازى كرده است، نشسته باشد)، نقش او 

از خاطرش رفته است. شايد اين از اعجاز 
بازيگرى فنى زاده اســت! او بى آنكه در 

بحبوحه و تراكم «فيلم فارسى»، قهرمان 
داستان فيلم هاى سينمايى باشد، خودش 

را به محبوبيت رساند.
فنى زاده در بيست وشش سالگى با فيلم 
«خشــت وآينه» ابراهيم گلســتان پا به 
عرصه سينما گذاشت و ســپس در آثار 
ماندگارى چون «سلطان صاحب قران» 
به كارگردانــى علــى حاتمــى، «گاو» 
به كارگردانــى داريــوش مهرجويــى، 
«رگبــار»، ســاخته بهــرام بيضايى و 
«گوزن هــا» به كارگردانــى مســعود 
كيميايــى، نقــش آفريــد و محمدباقر 
خســروى با ســاخت فيلم ســينمايى 
«اعدامى» در سال1358 آخرين حضور 

او را در سينما ثبت كرد. 

فيلـم بلنـد داسـتانى «كاتـوره» محصول 
مشـترك ايـران و جمهـورى چـك در 
اكـران  فجـر  لمللـى  بين ا جشـنواره 

. د مى شـو
«كاتوره» فيلم بلند داسـتانى 80دقيقه اى 
بـه تهيه كنندگى امير سـيدزاده اسـت كه 
بخشـى از آن در مشـهد فيلم بردارى شده 
و ميثم حسـين زاده هنرمند مشهدى، اين 

فيلـم را كارگردانى كرده اسـت.
جلوه هـاى ويژه بصرى هم توسـط حسـن 

پيله ور انجام شـده اسـت و موسـيقى فيلم 
را نيز پيام آزادى در اروپا سـاخته اسـت.

داوود  هـم  فيلم بـردارى  بخـش  در   
را  فيلم بـردارى  مديريـت  رحمانـى، 
عهـده دار بـوده و تدويـن كار نيـز توسـط 
اسـت.  انجام شـده  شـيبانى  احسـان 
همچنيـن مديريـت توليـد ايـن كار بـر 
عهده بهـداد الهامـى و حامد تهرانـى بوده 

. سـت ا
 در فيلـم «كاتوره» ميـلاد خزاعى، مهسـا 

اكبرپور، راحيـل كافى، مصطفـى اميرى و 
رضـا سـنايى نقش آفرينـى كرده اند.

حسـن زاده، كارگردان مشـهدى اين فيلم، 
پيش ازايـن نيـز افتخـارات بسـيارى را 
در كارنامـه هنـرى خـود داشـته اسـت، 
بـه صورتـى كـه مى تـوان از ميـان آن هـا 
بـه فيلم هـاى «نـواى دوبـاره»، «تولـدت 
مبـارك»، «كافـه خيابـان پيـاده رو» و 

«جـاى خالـى حضـور» اشـاره كـرد.
وى  كارگردانـى  بـه  فيلم هـا  ايـن   

مختلـف  جشـنواره هاى  در  توانسـتند 
آكادمـى  همچـون  خارجـى  و  داخلـى 
 FICOCC، ،GOLD فيلـم پنج قـاره
انگليـس،  فيلـم  آكادمـى   MOVIE
 sahar فسـتيوال فيلم هـاى تجربى ايرانـى
منچسـتر،MONTHS رومانى، جشنواره 
فيلـم سـانتياگو فلاكـوس، جشـنواره فيلم

هلنـد،   WE FILM FESTIVAL
جشـنواره فيلـم هنـر و جنـوب شـيلى و 

فسـتيوال AOF آمريـكا حضـور يابند.

محبوبیت با بازی در آثار ماندگار
به مناسبت چهلمین سالروز درگذشت پرویز فنی زاده

«كاتوره» در راه جشنواره جهانی فجر
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یکه تازی با «مونوراز» 
اولین دوره جشنواره تئاتر دانشجویی 
درقالب اجراهای تک نفره در مشهد برگزار می شود

جایزه «ساتریکون» برای کارتونیست شهرآرا
علیرضا پاکدل جایزه  ویژه یک جشنواره معتبر در لهستان را به دست آورد

شــکیبا افخمی راد|  مركــز آموزش 
علمى كاربــردى فرهنــگ و هنر يك 
خراسان  رضوى، اولين دوره جشنواره 
تئاتر دانشــجويى «مونوراز» را براى 
دانشجويان بازيگرى تئاتر و سينماى 
خود كليد زده   اســت؛ رويدادى كه به 
اجراهــاى مونولوگ اختصــاص دارد 
و به نوعــى اولين جشــنواره تك نفره 
دانشجويى در اســتان خراسان رضوى 
محسوب مى شود. روز گذشته نشست 
خبرى اين جشنواره با حضور متوليان 
آن برگــزار و درباره نحــوه اجراى آن 

توضيحاتى به اصحاب رسانه داده شد.
به گفته مهدى خادمى، دبير جشنواره 
و مديرگروه رشــته تئاتر و ســينماى 
دانشــگاه فرهنــگ و هنر، بــا اعلام 
فراخوان، 54متن به دســت دبيرخانه 
مستقر در دانشگاه رســيد كه از ميان 
آن ها بعد از بازخوانى آثار، 30متن به 
مرحله بازبينى راه  پيدا كرد. درنهايت 
بعد از انجام بازبينى ها 12اثر به عنوان 
راه يافتگان به بخش مسابقه و 2اثر به 

عنوان مهمان معرفى شدند.
خادمى در ادامه، هدف از برگزارى اين 
رويداد را اين گونــه توضيح داد: «اين 
جشنواره بســترى را فراهم مى كند تا 
دانشجويان رشته تئاتر و سينما بتوانند 
دست به توليد بزنند و دانش تئورى و 
آموخته هاى خودشان را عملياتى كنند 

و به اجرا دربياورند.»
او درباره دليل مونولوگ بودن تئاترهاى 
جشنواره گفت: هرچند اين نمايش ها 
يك بازيگر دارد، افراد مختلفى ازجمله 
كارگردان، نويسنده، طراح صحنه و... 
براى روى صحنه بردن يك اثر تلاش 
مى كنند كــه اين موضــوع مى تواند 
بســتر فعاليت هاى گروهــى را فراهم 
كند. ازســوى ديگر مونولوگ يكى از 
گونه هاى سخت اجرايى است كه بيش 
از اجراهاى گروهى، مى تواند ضعف هاى 
بازيگر را نشان دهد. همچنين فرصتى 
است تا دانشــجويان بازيگرى ازطريق 
اين نوع اجرا بتوانند تمام آموخته هاى 

خودشان را به نمايش بگذارند.

به گفته خادمى، اجراهاى جشــنواره 
از دوشنبه 5اســفند در تالار فردوسى 
مجتمع جهاددانشــگاهى آغاز خواهد 
شد و تا چهارشــنبه 7اســفند ادامه 
خواهد داشــت. همچنين ساعت18 
چهارشنبه شب، اختتاميه جشنواره در 

همين محل برگزار خواهد شد.
خادمى درباره نحــوه داورى و جوايز 
اين رويــداد دانشــجويى توضيح داد: 
رضا صابرى، محمدمداح حســينى و 
ريحانه سلامت، داورى آثار جشنواره 
را برعهده دارند و با نظر اين استادان، 
جوايز ارزشمندى به برگزيدگان داده 
خواهد شد. همچنين تلاش مى كنيم 
دو اثر برگزيده جشــنواره بتوانند در 

رويدادهاى دانشگاهى ديگر حضور پيدا 
كنند و در يكى از سالن هاى شهر نيز به 

اجراى عمومى برسند.

 «به تعویق افتادن جشنواره «مونوراز
در ادامه، اكرم الســادات زعفرى نژاد، 
مركــز  هيئت امنــاى  رئيــس 
علمى كاربــردى فرهنــگ و هنر يك، 
از برنامه هــاى آينده ايــن مركز براى 
ادامــه داشــتن جشــنواره تئاتــر 
دانشــجويى «مونــوراز» گفــت: اين 
جشنواره امســال اولين دوره اش را با 
حضور دانشــجويان خود و به صورت 
داخلــى پشت ســر خواهد گذاشــت 
اما باتوجه به جنب وجوش و عشــق و 

علاقــه اى كــه درميان دانشــجويان 
و اســتادان مركــز در دوســه مــاه 
اخيــر ديديم، حتما تــلاش مى كنيم 
دوره هاى بعد را با حضور دانشــجويان 
دانشــگاه هاى ديگــر برگــزار كنيم. 
همچنين دبيرخانه دائمى اين رويداد 
را در دانشــگاه فرهنگ وهنر تشكيل 

خواهيم داد.
زعفرى نــژاد درباره احتمــال لغو اين 
رويداد باتوجه به شيوع ويروس كرونا در 
كشور نيز توضيح داد: اگر وزارت علوم 
و دانشگاه جامع، دانشگاه هاى استان 
را تعطيل كنند، برگــزارى اين رويداد 
لغو نخواهد شد، بلكه به تعويق خواهد 

افتاد. 

گروه هنر|  عليرضــا پاكدل، كارتونيســت روزنامه 
شهرآرا، جايزه ويژه جشنواره معتبر جهانى كاريكاتور 

«ساتريكون» كشور لهستان را به مشهد آورد.
جشنواره جهانى «ساتريكون»، يكى از جشنواره هاى 
معتبر و شــاخص در حوزه كارتون و كاريكاتور در 

دنياست كه هرساله با حضور گســترده هنرمندان 
كارتونيست از سرتاسر دنيا، در كشور لهستان برگزار 

مى شود.
 در ايــن دوره، هنرمندانى از 56كشــور با يكديگر 
بــه رقابت پرداختند كــه پــس از داورى نهايى در 

ســوم اســفند، كارتون عليرضا پاكدل بــا موضوع 
«تنهايى»، جايزه ويژه اين جشــنواره را از آن خود 
كرد. اين كارتونيســت با انتشــار پيامــى در كانال 
تلگرام خــود، جايزه اش را  به مردم ايران و مشــهد 

تقديم كرد. 

يكى از جذابيت هــاى ادبيات حاشــيه هاى آن 
است، مســائلى پيرامونى درباره زندگى شخصى 
شاعران و نويســندگان، تعاملاتشان با يكديگر، 
موضع گيرى هايشــان له يــا عليه اشــخاص و 
جــز اين ها. اين مســائل شــايد بيشــتر به كار 
زندگى نامه نويســان بيايد تا خود اهالى شــعر و 
داســتان، اما به هر حال خواندنى بــودن آن را 
نمى توان انكار كرد. خبرگزارى ايسنا روز گذشته 
گفت وگويى با هرمز على پور را منتشر كرد كه اين 
شاعر پيش كسوت ضمن روايت پيشينه بيش از 
نيم قرن شاعرى خود، به مسائلى چون گرايشش 
به «موج ناب» و عبور از آن و نيز برخى حواشــى 
ادبى پرداخــت. او صحبت هايى دربــاره برخى 
نامداران و جريان هاى ادبيات معاصر ايران مطرح 
كرد كه در نوع خود مى تواند جنجالى تلقى شود. 
در ادامه گزيده اى از اين حاشــيه پردازى و ديگر 

نظرات على پور را بخوانيد.

 چیزی از مانیفست شعر حجم عایدم نمی شد
اولين بار كه در ايران با مانيفســت آشــنا شديم، 
مانيفست شــعر حجم يدا... رؤيايى را خوانديم. 
البته نــه اينكه درباره آن چيزى نمى دانســتيم. 
اين كارها قبلا در غرب شده بود، ولى من هرچه 
مانيفست شعر حجم را دقيق مى خواندم چيزى از 
آن عايدم نمى شد. حتى وقتى رؤيايى به فرانسه 
رفت، من با او خيلى جدل داشتم و هنوز 2 جعبه 
از نامه هاى او را دارم. يدا... رؤيايى در جايى گفته 
بود كه خانم بهبهانى و نصرت رحمانى هم شاعر 
حجم هستند و نصرت به شــوخى گفته بود كه 

من عليه رؤيايى اعلام جــرم مى كنم، چون من 
اصلا نمى دانم «حجم» چيســت. من در نامه اى 
به رؤيايى نوشتم كه اين حاتم بخشى و اسامى اى 
كه در نامه آورده چه كســانى هستند و آيا آن ها 

شاعرند.

 کار گروهی کار هنر و هنرمند نیست
بعد ديدم كار شاعر شعر نوشــتن است و خيلى 
هنر كنــد بتواند در طــول عمرش چند شــعر 
خوب بگويد و آن هم نه آن طور كه فقط شــعرا 
بفهمند و نه آن طور كه ديگر پشــت هر خاورى 
بشود آن شــعر را بنويســى. اين است كه حس 
كردم مانيفست نويســى تلاش بيخودى اســت 
وگرنه خودم مى توانســتم چند جمله ســر هم 
كنم و از پيشــنهادهاى خودم كه به بچه ها داده 

بودم بنويســم. اما اين كار را نكردم چون 
مى دانســتم كار گروهــى كار هنر و 
هنرمند نيســت. هنرمند واقعى اگر 
بتواند خودش را به اعتبار شعرش به 
فرهنگ شعرى كشورش حتى در حد 
يك خط اضافه كند، شــاهكار كرده 

است. براى همين، هيچ كدام از شاعران 
دنيا شاعرى صددرصدى  نيستند كه 

مو لاى درز شعرشــان 
نرود.

در  اخيــرا 
فضــاى مجازى 
يى  ها شــعر
شــاعران  از  را 

بزرگ مى بينــم و با خــودم مى گويــم چقدر 
شانس آوردند كه با شــعر متوسط مطرح شدند. 
يعنى اعتبــار آن ها فقــط به اعتبار شعرشــان 

نبوده  است.

 کسی جرئت نداشت نظر شاملو را نقد کند
من بــا حفظ احترام بــراى شــاملو معتقدم كه 
متخيل ترين شــاعر ايران منوچهر آتشى بود. او 
تخيل خيلى قوى اى داشت و شــاعرانگى در او 
بى نهايت وسيع بود. آتشى براى رضاشاه شعرى 
گفته بود و چــون در مجله «تماشــا» بود، اين 
كارش را جامعه روشن فكرى آن زمان به  عنوان 
مميزى تلقى مى كرد. اما شاملو وقتى رأى و نظرى 
مى داد، كســى جرئت نداشت كمترين خرده اى 
بر او بگيــرد، چون تا مى خواســتى حرف بزنى، 
مى گفتند: بزرگش نخوانند اهل خرد/ 

كه نام بزرگان به زشتى برد.

  شــاعران تکلیــف 
پیش کسوت ما با هستی معلوم 

نیست
در گذشــته گاهى بــراى من 
ســؤال پيــش مى آمد كه 
مــا چــرا آدم هايى در 
حــد كافــكا، كامو و 
ديگــران نداريــم. 
همه نويسنده ها و 
شاعران ما روستا 
و عشايرنويس 

هســتند كه بعدا به جايى رسيده اند. بعدا متوجه 
شــدم به اين علت اســت كه ما تجربه انقلاب را 
نداشــتيم. درست اســت كه انقلاب مشروطه را 
داشــتيم، اما تجربه جنگ را نداشتيم. ما بيشتر 
با هيجان زندگى مى كرديم و براى همين، شاعر 
متفكر نداريم. آثار هركدام از پيش كســوت هاى 
عزيز مــا را هم كه بخوانيد، اگر بخش سياســى، 
اجتماعى و شعارها را از شعرشان بيرون بكشيد، 

معلوم نيست تكليفشان با هستى چيست.

  سیروس آتابای جزو ۴ شاعر بزرگ آلمان بود اما در
ایران اسمش مطرح نشد

[شــاعران نســل ما] بيشــتر آثار اروپايى ها را 
مى خواننــد. هيچ كدام از آن بچه هــا بلد نبودند 
يك غزل از حافــظ را بخوانند. حتــى خيلى از 
كارهايشان از خودشان نيست. از پيش كسوتان تا 
ديگران از بى سوادى شعرى ما سوءاستفاده كردند. 
من يادم هســت كه آقاى براهنى، آقاى رؤيايى و 
شاملو همديگر را به ســرقت متهم مى كردند و 
دليل هم مى آوردند، مستدل و مستند. با خودم 
مى گفتم: اين ها نمى گويند بعدِ اين ها كســانى 
مى آيند كه زبان بلدنــد و مترجم ها فقط عبدا... 
توكل و محمد قاضى نيستند؟ آن زمان سيروس 
آتاباى كه در آلمان زندگى مى كرد، كتابى به اسم 
«وادى شاپرك ها» هم به زبان آلمانى و هم فارسى 
نوشته بود كه گزيده اى از 4 كتاب بود. او جزو 4 
شاعر بزرگ آلمان شناخته شد، اما در ايران اسمى 
از او مطرح نشــد و برخى ها فكر كردند هيچ وقت 

مطرح نمى شود. 

سو
فرا

مانیفست نویسی تلاش بیخودی است
صحبت های جنجالی هرمز علی پور درباره شاعران مطرح معاصر

نگارستان

مهرگان در «رضوان»
دهمین دوره از نمایشگاه های گروهی خوشنویسی 

«مهرگان» در نگارخانه رضوان برپاست. علاقه مندان برای 
بازدید از این نمایشگاه می توانند تا پنجشنبه ۸ اسفند هر روز 

صبح از ساعت ۹ تا ۱۳ و عصر از ساعت ۱۶ تا ۱۹ به محل این 
نگارخانه واقع درخیابان کوهسنگی ۱۷ مراجعه کنند. 
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صاحب نظران درباره اين فيلم ســاز نامى ايران 
صحبت مى كنند.

اين فيلــم، در روزهاى جمعــه(12/9)، 
/12) و يكشنبه(12/25) 
در پرديس ســينمايى هويزه اكران 
خواهد شــد كه درصورت بازگشايى 
ســينماها، تــا زمان هاى يادشــده 

مى توانيد به تماشاى آن بنشينيد.
در ادامه، گزارشــى از جلسه 

نقــد و بررســى فيلم و 
گپ وگفت بــا قلى پور 

ن  ســتا و د سينما
شــاهد  تابه حــال 
فيلــم  چنديــن 
مستند درباره جهان 
سينمايى هنرمندانى 
مرحــوم  همچــون 
عباس كيارســتمى و 
اصغر فرهادى و ابراهيم 
نــد  بوده ا حاتمى كيــا 
كه تعــدادى از آن ها در 
سينما و تلويزيون نمايش 
داده شــده اســت، حتى 

خوابيم» سخن مى گويند.

فیلم ساز کم سن وسال
فرشــيد قلى پور كــه دانش آموخته 
دانشــگاه هنر تهران اســت، در اين 
جلســه گفت از زمان آشنايى اش با 
سينما، مجذوب ســينماى بيضايى 

شده است: «سال
كه براى كنكور هنر مطالعه مى كردم، 
با كتاب «نمايش در ايران» آشنا شدم 
و پــس از آن رفته رفتــه مجذوب 
شخصيت بيضايى شدم. از همان جا 
بود كه فهميدم اين فرد، ويژه است 
و بايد بيشتر از اين ها روى آثار او 

متمركز شوم.»
او گفت كه اين فيلم مستند را 
با اين رويكرد ساخته است كه 
سينمادوســتان را با جهان 
بيضايى آشنا كند: «بعد از 
مطالعه تاليفات و تماشــاى 
فيلم ها و تئاتر هايش، احساس 
كردم علاقــه اى در مــن به اين 

هنرمند وجود دارد. در ســال
كتابى نوشــتم با عنوان «كاوش 
در سينما و تئاتر بهرام بيضايى» 
و بعد از آن «بهرام نوشــت» را آماده 
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نگار راد|  شيوع ويروس كرونا در كشور، 
برگزارى رويدادهاى فرهنگى و هنرى 
را تحت تاثيــر خود قرار داده  اســت، 
به طورى كه با افزايش نگرانى ها مركز 
روابط عمومى و اطلاع رســانى وزارت 
فرهنگ و ارشــاد اســلامى، با صدور 
اطلاعيه اى اعلام كرد تمام برنامه هاى 
هنرى تا پايان هفته لغو خواهد شــد. 
در اين بيانيــه  آمده  اســت: «نظر به 
توصيه هاى اكيد بهداشتى در شرايط 
كنونى و ضرورت پيشــگيرى مناسب 
از خطر ابتــلا به بيمــارى و به منظور 
صيانت از سلامت آحاد جامعه، وزارت 
فرهنگ و ارشــاد اسلامى ضمن تشكر 
از همكارى صنوف مرتبــط به اطلاع 
عموم مى رســاند تمامــى برنامه هاى 
هنرى و سينمايى در سالن هاى سراسر 
كشور تا پايان هفته جارى(98/12/9) 
تعطيل مى شود. بديهى است كه تداوم 

اين وضعيت، منوط به بررســى مجدد 
شــرايط و اخذ نظر مراجع ذى صلاح 

خواهد بود.»
پيرو اين اطلاعيه و تعطيلى سينماها، 
غلام رضا فرجى، ســخن گوى شوراى 
صنفى نمايش، درباره وضعيت اكران 
فيلم هــا نيز گفــت: شــوراى صنفى 
نمايش براى فيلم هــاى درحال اكران 
و فيلم هايى كه در نوبت اكران هستند 
و از اين تعطيلات متضرر مى شــوند، 
هفته هاى جبرانــى درنظر مى گيرد و 

براى ضرر آن ها تصميم مى گيرد.
او همچنيــن تاكيد كرد: كســانى كه 
بــراى امروز و فــردا ازطريق ســايت 
ســينماتيكت بليت خريــده بودند، 
امكان برگشت پولشــان وجود دارد و 
اين سامانه بايد پول آن ها را برگرداند. 
از ديگر رويدادهايى كه در سطح كشور 
تعطيل شده اند، مى توان به جلسات نقد 

و بررســى فيلم هاى گروه هنروتجربه 
كه قرار بود در روزهاى چهارم، پنجم، 
هفتم و هشــتم اســفند برگزار شود، 
جشنواره فيلم تصوير، آيين اختتاميه 
نهمين جشنواره بين المللى مد و لباس 
فجر و تمامى كنســرت ها و موزه ها تا 

پايان هفته اشاره كرد. 
دوازدهمين دوره جشــنواره تجسمى 
فجر نيز به عنوان يكــى از رويدادهاى 

مهمى كه اين روزها درحال برگزارى 
اســت، از نگرانى هاى شــيوع ويروس 
كرونا در امان نماند و اختتاميه آن كه 
قرار بود امروز 5اسفند برگزار شود، لغو 

و به زمان ديگرى موكول شد.
اكنــون داورى آثار اين جشــنواره را 
شوراى هنرى برعهده دارد و خريد آثار 
برتر، طبق اعــلام قبلى صورت خواهد 

گرفت. 

کرونا برنامه های فرهنگی و هنری
را تعطیل کرد
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بشود آن شــعر را بنويســى. اين است كه حس 
كردم مانيفست نويســى تلاش بيخودى اســت 
وگرنه خودم مى توانســتم چند جمله ســر هم 
كنم و از پيشــنهادهاى خودم كه به بچه ها داده 

بودم بنويســم. اما اين كار را نكردم چون 
مى دانســتم كار گروهــى كار هنر و 
هنرمند نيســت. هنرمند واقعى اگر 
بتواند خودش را به اعتبار شعرش به 
فرهنگ شعرى كشورش حتى در حد 
يك خط اضافه كند، شــاهكار كرده 

است. براى همين، هيچ كدام از شاعران 
دنيا شاعرى صددرصدى  نيستند كه 

مو لاى درز شعرشــان 

در  اخيــرا 
فضــاى مجازى 
يى  ها شــعر
شــاعران  از  را 

كارش را جامعه روشن فكرى آن زمان به  عنوان 
مميزى تلقى مى كرد. اما شاملو وقتى رأى و نظرى 
مى داد، كســى جرئت نداشت كمترين خرده اى 
بر او بگيــرد، چون تا مى خواســتى حرف بزنى، 
مى گفتند: بزرگش نخوانند اهل خرد/ 

كه نام بزرگان به زشتى برد.

 شــاعران تکلیــف 
پیش کسوت ما با هستی معلوم 

نیست
در گذشــته گاهى بــراى من 
ســؤال پيــش مى آمد كه 
مــا چــرا آدم هايى در 
حــد كافــكا، كامو و 
ديگــران نداريــم. 
همه نويسنده ها و 
شاعران ما روستا 
و عشايرنويس 

ایران اسمش مطرح نشد
[شــاعران نســل ما] بيشــتر آثار اروپايى ها را 
مى خواننــد. هيچ كدام از آن بچه هــا بلد نبودند 
يك غزل از حافــظ را بخوانند. حتــى خيلى از 
كارهايشان از خودشان نيست. از پيش كسوتان تا 
ديگران از بى سوادى شعرى ما سوءاستفاده كردند. 
من يادم هســت كه آقاى براهنى، آقاى رؤيايى و 
شاملو همديگر را به ســرقت متهم مى كردند و 
دليل هم مى آوردند، مستدل و مستند. با خودم 
مى گفتم: اين ها نمى گويند بعدِ اين ها كســانى 
مى آيند كه زبان بلدنــد و مترجم ها فقط عبدا... 
توكل و محمد قاضى نيستند؟ آن زمان سيروس 
آتاباى كه در آلمان زندگى مى كرد، كتابى به اسم 
«وادى شاپرك ها» هم به زبان آلمانى و هم فارسى 

نوشته بود كه گزيده اى از 
شاعر بزرگ آلمان شناخته شد، اما در ايران اسمى 
از او مطرح نشــد و برخى ها فكر كردند هيچ وقت 

مطرح نمى شود. مطرح نمى شود. 

کسانی که باید نظارت شوند، 
دستگاه نظارت را هم به 
خدمت گرفته اند و هر چیزی 
را در فضای عمومی به معرض 
استفاده عموم می گذارند. 
بنابراین باید نظارت عمومی بر 
کار طراحان شهری صورت گیرد 
تا محصولشان بهبود پیدا کند

کسانی که باید نظارت شوند، 
دستگاه نظارت را هم به 
خدمت گرفته اند و هر چیزی 
را در فضای عمومی به معرض 
استفاده عموم می گذارند. 
بنابراین باید نظارت عمومی بر 
کار طراحان شهری صورت گیرد 
تا محصولشان بهبود پیدا کند

را  معلولان  عليه 
برنـــمى تابيد. در 
ايــران هم از سـال 
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زير نظـــــر وزير 
كشور به نام ستاد 
مناسب سازى شروع 
به كار كرد. اما اين 


